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ABSTRACT

The study was conducted in (Rawashda forest) east of Gedarif areas. Under 

the  objective  of  investigating  the  key  approaches  towards  sustainable 

management of natural rangelands. Provision of information that assist in 

range management  is  rather  problematic  under  existing  pattern of  open 

rangeland use, in term of numbers and types of livestock, time of entrance, 

time of exist, and duration of the stay. Where range resources and their 

pattern of utilization were assessed in carried twice in the rainy season 

early and late, the early was in the first week of August, and the late was in 

October, where ground cover was assessed in the four sites in open and 

forested areas, each of the sites with an area of two ha. In addition to tow, 

circular plots for assessment available browse each of the circular plots 

with an area of 0.1ha. The seed bank was assessment at both sites, where 

the  socioeconomic  survey  done  for  the  pastoral  communities.  The 

quantitative  and  qualitative  assessment  such  as  composition,  density, 

frequency, diversity, covers, biomass productivity and carrying capacity in 

the  ground  vegetation  were  assessed.  In  addition  to  quantitative  and 

qualitative  assessment  such  as  trees  density,  height,  browsing  level, 

diameter at browsing point, crown area, diameter at breast height, available 

twigs  numbers  and  available  browse  productivity  in  the  forested  range 

were  done.  Data  collected  were  organized  and tabulated  for  vegetation 

survey. The study showed that, there were variations in the quantitive and 

qualitive results of the cover assessment between open and forested areas. 

The open site has higher frequency, density, composition, cover, biomass 

productivity than forested site at both assessment readings. The open site 

was dominated by Justica flava,  الفخة)), Chenopodium spp  العفي)) and 

Spermacoce  spp  دقيلت early ((أم  and  Justica  flava( (الفخة   ,  Coccirea 

grandis دم    أبو ) Abutilon spp ,((عرق قريقدانا  (أم  and  Corchorus spp(خضة) 
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late, while the forested are dominated by Justica flava الفخة) ), Pennisetum 

spp الكديس   ) and Brachiaria eruciformis ((ضنب فراو  (أم  early reading and 

Justica flava الفخة) ),  Coccirea grandis   (دم أبو  ضنب Pennisetum spp ,(عرق

 late reading. The results showed that, the(الرزة)  and Ophirus spp ((الكديس

available browse estimated as relatively low, because the density of trees 

was high leading to tall trees and less all available branches. According to 

this the grazing browsing ratio was small. The seed bank density obtained 

was 703 seed /m2 in open site and 391 seed /m2 in the forested site, where 

many of species were absent in the seed bank. The study showed that the 

rangeland  and  forest  were  utilized  by  three  groups  of  users  (Nomads- 

Villagers- Farmers).  The socioeconomic survey showed that,  86.66% of 

the  nomads,  69.23% of  the  villagers  and  83.33% of  the  farmers  were 

illiterate. The herders from all groups preferred herding in open grazing 

area, because they had different kinds of livestock and an open site has 

higher productivity than forested site. The majority of the herders come to 

the  areas  early  in  the  season  for  2-3  months,  this  is  considered  as  an 

improper time of use, and such utilization has its negative impact on the 

range resource, and may affect the species composition and production of 

the vegetation. The study concluded that there is a need for management 

interventions rainy season and summer domains in addition to transhumant 

routes  in  order  to  control  reasonable  the  time  of  entrance  and  exit  in 

addition to duration of stay.    
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الدراسة  ملخص
    , الؤشات        استقراء بهدف القضارف منطقة شق الرواشدة غابة في الدراسة أجريت
        . الطبيعية    الراعي إدارة على يساعد بالعلومات التود الطبيعية الراعي لدارة الناسبة
و             بأعداد ترتبط والت الطبيعي الرعى استغلل بأنماط الرتبطة الشاكل منظور خلل  من

البقاء          مدة و الخروج و الدخول زمن و الاشية                                                   .أنماط
  ( خلل         ( -  متأخرة مبكرة مرحلتي على استغللها أنماط و الرعوية الورد تقدير أجري
  ( )           . و  أغسطس آب شهر من الول السبوع بداية في البكرة الرحلة كانت النمو موسم
      .( في       ( العشب النباتي الغطاء قدر أكتوبر الول تشين شهر في التأخرة الرحلة كانت

موقع           ( كل مساحة الغابيه و الفتوحة الرعي مناطق من مواقع )  2أربعة إضافة  هيكتار
قطاع           ( كل مساحة دائريي قطاعي في التاح الشجري العلف تقدير ).  0.1إلى قدر  هيكتار

الجتماعي            القتصادي السح إجراء تم كذلك الوقعي في للتبة البذري الخزون
 ,          . النوعي  التكيب الثال سبيل علي النوعية و الكميه التقديرات الرعوية للمجتمعات
       ,  ,  , قدرت,  العشب النباتي للغطاء الرعوية الحمولة النتاجية التغطية التنوع الكثافة
      ,   , الفرع     قطر الشجري، الرعي مستوي الشجار ارتفاع الشجرية الكثافة تقدير إلى إضافة
 ,          ,   , التاحة   الفروع عدد الصدر، مستوي عند الساق قطر التاجية الساحة القطم نقطة عند
  . العلومات          الشجري العلفي للمرعي تقديرها تم قد التاحة الشجرية العلفيه النتاجية

      . فرو         هنالك أن الدراسة أظهرت النباتي الغطاء لسح جدولت و نظمت فقد عليها  التحصل
و               الفتوحة الرعي مناطق بي العشب النباتي الغطاء تقدير لنتائج نوعيه و كميه قات
 ,   ,  , النوعي.         التكيب الكثافة التدد من أعلى نسبه تمتلك الفتوحة الرعي فمناطق الغابيه
    . الرعي          مناطق القراءات مرحلت وعلى الغابيه الناطق من النباتية النتاجية و التغطية
و                 الفخه و البكرة القراءة في دقيلت ام و العفي و الفخه بنبات سائدة كانت الفتوحة
سائدة                كانت الغابيه الرعي مناطق بينما ه التأخر القراءة في قرقيدانه وأم دم أبو عرق
و                   دم أبو عرق و الفخه ونبات البكرة القراءة في فراو أم و الكديس ضنب و الفخه بنبات
       . الشجري       العلف كمية أن النتائج أوضحت التأخرة القراءة في الرزة و الكديس ضنب
زيادة               إلى أدت الت العالية الشجرية الكثافة ارتفاع بسبب ذلك و منخفضة كانت التاح

العلقة               نسبة فان لذلك و التاحة الشجرية العلفية الفروع من قلل مما الشجار ارتفاع  في
        . التحصل       للتبة البذري الخزون كثافة صغية كانت العشب و الشجري العلف بي
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كانت   و          703عليها الفتوحة الرعي مناطق في الربع الت في الت    391بذره في بذره
من               النباتية النواع من العديد لبذور غياب هناك كان بينما الغابيه الناطق في الربع
                  . للستغلل   يتعرضان الغابة و الرعى بأن الدراسة أظهرت للتبة البذري الخزون
   .(    , السح       (  اظهر الزارعي و القرويي الرحل وهم الستخدمي من أنماط ثلثة قبل من

أن     للدراسة الجتماعي و %    86.66القتصادي الرحل القرويي %   69.23من  83.33من

حيواناتهم%               رعي يفضلون الستغلة النماط تلك من الرعاة كل أن و أميي الزارعي من  

الرعي             ومناطق الاشية من مختلفة أنواعا يمتلكون لنهم الفتوحة الرعي مناطق في
         . و      الغابة الى يدخلون الرعاة غالبية أن لوحظ الغابيه الناطق من إنتاجيه أعلى الفتوحة
بما               الرعوية الوارد حالة على التأثيالسلب له أن يعتب مما مبكر وقت في يستخدمونها
        . تدخلت      في النظر بضورة الدراسة أوصت وقد النتاجية و النوعي التكيب ذلك في
مدة                 و الخروج و الدخول زمن على التاثي بغرض السارات و الخارف و الصايف من بكل

الصيفي         الرعي من الستفادة آلية تطوير الى بالضافة                                       .البقاء
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